
 

Opfølgning på  Udvålget for Lærings 
temådåg den 15. måj 2018 
 

Udvalget for Læring afholdt tirsdag den 15. maj 2018 en temadag, hvor der var fokus på 

økonomi, tildelinger, almen- og specialpædagogik. 

Temadagen var en blanding af oplæg og drøftelser, og ved mødets afslutning var der enighed 

om at arbejde videre med følgende 3 temaer:  

 Den varierede skoledag: Hvordan kan vi øge trivsel, motivation og inklusion ved at 

styrke almenområdet og variere indholdet i skoledagen ? 

 Organiseringen af specialtilbud: Hvad betyder den kommende FGU for den måde, vi har 

valgt at organisere den segregerede specialundervisning på ? 

 Økonomi: Juster elementer i tildelingsmodel 

 

Nedenfor følger forslag til arbejdet med de 3 temaer: 

 

Tema 1: Den varierede skoledag 
Hvordan kan vi øge trivsel, motivation og inklusion ved at styrke almenområdet og variere 

indholdet i skoledagen ? 

På temadagen fremkom bl.a. følgende udsagn: 

 Er det børnene eller rammen, der er noget galt med ? 

 Der er for meget fokus på tests og måling 

 Det boglige fylder for meget 

 Vi kan ikke blive ved med at diagnosticere 10% af børnene 

 Udskolingen er alt for målrettet til gymnasiet 

 Udnytter vi folkeskolereformens mulighed for øget puls (motion/bevægelse) ud af 

skolens aktiviteter m.v. 

 Skal der prioriteres uddannelse af personalet her ? 

 Er der områder, der kan nedprioriteres? 

 

På baggrund heraf ønskes en dialog med skolebestyrelser, personale, ledelser og elever med 

henblik på at give skoledagens indhold et serviceeftersyn. 

Udnytter vi reformens muligheder i den understøttende undervisning, mere bevægelse, den 

åbne skole – aktiviteter for henholdsvis indskoling, mellemtrin og udskoling ! 

Understøtter almenundervisningen inklusionen tilstrækkeligt ? 

 

Hvad: Temaets mål / formål – Hvad forventes arbejdsgruppen at nå frem til?  

 

Formålet er, at fremkomme med forslag til ændringer, der imødekommer de ovenfor nævnte 

områder 

 

Hvad forventes arbejdsgruppen at nå frem til? 

 At opstille få enkle konkrete målsætninger for den varierede skoledag. 

 En procesplan for hvordan der hen over efteråret 2018 kan udarbejdes:  

a) En kommunal læseplan for arbejdet med en mere varieret skoledag i indskoling, 



mellemtrin og udskoling bestående af undervisningsforløb, der indtænker 

bevægelse, åben skole og variation. 

b) En implementeringsplan med indsatser, der understøtter den varierede skoledag 

på forskellige niveauer i organisationen. 

 At synliggøre eksisterende kommunale tilbud, der understøtter den varierede skoledag. 

 

Hvem: Gruppens deltagere / sammensætning m.v.? 

Tovholder: Finn Gatten. 

Deltagere: 3 skoleledere, Ellen Grøn, Peter Hüttel. 

Interessenter: Inddragelse af elever, lærere og pædagoger vil ske i næste fase og indarbejdes 

i procesplan. 

 

Hvornår: Tids- og handleplan for projektet – Hvornår er start- og slutdato?  

Arbejdsgruppen forventes at mødes 4-7 gange i juni-august, så forslag kan fremlægges til 

politisk behandling på møde i september. 

 

 

TEMA 2: Organisering af specialtilbud i Hedensted Kommune 
I Hedensted Kommune har vi i dag en række specialtilbud til børn, der er segregeret fra den 

almen undervisningen. Denne undervisning finder sted på Løsning Skole (57 elever), Rask 

Mølle Skole (27 (30)) elever, Barrit Skole (26 elever), Centerklasserne (58 elever) og 

Ungdomsskole regi (29 elever). 

 

Udvalget for Læring har i forbindelse med, at den nye forberedende grunduddannelse (FGU) 

træder i kraft i august 2019, fundet det naturligt at kigge på organisering omkring vores egne 

tilbud, da en del af de børn vi i dag har i disse tilbud fremadrettet må forventes at benytte 

FGU.  

 

Derudover er der et ønske om at få set på, om vi samlet set med ændringer i organiseringen 

kan udvikle vores tilbud yderligere, så der sikres bedre resultater for den enkelte elev. 

 

Der er ønske om, at der nedsættes en gruppe, der kan arbejde med følgende områder: 

1. Har vi de rigtige tilbud til den børnegruppe, vi segregerer i dag? 

2. Er vores specialtilbudsorganisering optimal? 

3. Kan vi arbejde mere målrettet med hele barnet/i familien? 

4. Hvordan kan vi arbejde mere med at få børn tilbage i almen? 

5. Kan vi segregere i kortere perioder med sigte på tilbagevenden til almenklasse? 

6. Kan vi få mere ud af de penge, vi bruger på kørsel? 

7. Hvordan styrker vi overgangen fra specialtilbud til uddannelse/job? 

8. Kan vi arbejde med mere incitamentsstyring i vores specialklasser? 

9. Er en mere ensartet takst/betaling mulig? 

 

Hvad: Temaets mål / formål – Hvad forventes arbejdsgruppen at nå frem til?  

 

Formålet er, at fremkomme med forslag til ændringer, der imødekommer de ovenfor nævnte 

områder. 

 



Hvad forventes arbejdsgruppen at nå frem til? 

• Tydelig oplistning af alle de større og mindre udfordringer, der søges håndteret. 

• Forslag til ændringer i form af forskellige modeller eller scenarier samt begrundelse 

herfor. 

 

Der er fra politisk side givet udtryk for et ønske om at belyse forskellige scenarier. Gruppen er 

således ikke bundet af nuværende praksis og organisering; men bedes kigge åbent på 

opgaven. 

 

Hvem: Gruppens deltagere / sammensætning m.v.? 

Tovholder: Søren Vig 

Deltagere:  

 Gennemgående: Eva Ager Hansen, Pernille Funder Souschef PPR, Dianna Kristensen. 

 Ad hoc: Marianne Bertelsen, Lone Roesen, Charlotte Rotbøl Lauritsen, Anja Rasser 

psykolog (Finn Gatten og/eller Per Lunding). 

 

Hvornår: Tids- og handleplan for projektet – Hvornår er start- og slutdato?  

Arbejdsgruppen forventes at mødes 7-10 gange i juni-august, så forslag kan fremlægges på 

temamøde den 3. september i Udvalget for Læring. 

 

TEMA 3: Økonomi 
I dag er der en tildelingsmodel for skolernes lønsum som og en ressourceudlægningsmodel til 

segregeret specialundervisning. Hertil kommer nogle midler i et centralt sikkerhedsnet, der 

benyttes til imødegåelse af tilfældigheder af midlertidig eller varig karakter.  

 

Tildelingsmodellen for skolernes lønsum er senest justeret i forbindelse med implementering af 

folkeskolereformen og ressourceudlægningsmodellen blev evalueret og justeret i foråret 2016. 

 

Erfaringerne med modellerne er generelt gode, men der er på nogle områder 

uhensigtsmæssigheder. Der er således behov for at se på en tilretning af modellerne for at 

imødegå de forskellige uhensigtsmæssigheder. 

  

Udfordringer omhandler: 

1) Udfordrede udskolinger med reduceret tildeling. 

2) Sikkerhedsnettet størrelse. 

3) Specialpædagogisk bistand ”forsvinder” i uklare formål. 

4) Socioøkonomiske forhold for inkluderede elever. 

5) Skoler med høje klassekvotienter er særligt udfordrede i forhold til inklusion. 

6) Betalingsforpligtigelse for elever, der aldrig vil kunne indgå i almenklasse. 

7) Behov for at ændre på de enkelte faktorer i tildelingsmodellen 

 

 

Hvad: Temaets mål / formål – Hvad forventes arbejdsgruppen at nå frem til?  

Formålet er, at fremkomme med forslag til ændringer af de nuværende modeller, der 

adresserer de kendte udfordringer. 

 

Hvad forventes arbejdsgruppen at nå frem til? 



• Tydelig oplistning af alle de større og mindre udfordringer, der søges håndteret. 

• Forslag til ændringer samt begrundelse herfor. 

• Konsekvensanalyse for hver enkelt skole og kommunen som helhed. 

 

Hvem: Gruppens deltagere / sammensætning m.v.?  

• Tovholder: Per Lunding 

• Deltagere: Tre skoleledere, Finn Gatten, Klaus Jakobsen 

• Interessenter: Ingen rolle førend politisk behandling 

 

Hvornår: Tids- og handleplan for projektet – Hvornår er start- og slutdato?  

Arbejdsgruppen forventes at mødes 3-5 gange i juni-august, så forslag kan fremlægges til 

politisk behandling på møde i september. 

 


